
Aan: Gemeenteraad 

Onderwerp: Fwd: Zwembad op Biomassa onnodig - Zie voorbeelden ter verduurzaming..(100% CO2 Neutraal)  

 

Aan de gemeenteraad, 

  

Ik geef u graag een advies uit voor 100% duurzaam bouwen van nieuwe zwembaden.  

Additioneel leest u in de laatste slide hoe bestaande zwembaden en (overheids)gebouwen verder 

verduurzaamd kunnen worden.  

 

Er zijn in Nederland helaas nog veel zwembaden die op biomassa stoken, wat voor het milieu geen goede zaak 

is.  

Houtstook is niet CO2 neutraal, dat is een politiek compromis geweest voor het energie-akkoord. De realiteit is 

anders. 

 

Stoken op hout is niet duurzaam, en creëert een CO2 schuld van 60-100 jaar en draagt bij aan 

zelfs 15% meer CO2 emissie dan bij steenkool. Ook is er een bijdrage aan het (ultra)fijn stof door verbranding 

van hout, wat we binnen woonwijken en het vervuilde Nederland niet nodig hebben. 

  

Hieronder treft u een deel van de email die ik gisteren heb gestuurd aan de raad van Amersfoort die laat zien 

dat biomassa (houtstook) voor verwarming van het zwembad Amerena onnodig was, er waren al in 2012  

technieken om volledig duurzaam (CO2 neutraal) te zijn bij gebruik van nieuwe zwembaden.  

 

Dit is immers een gemeentelijke voorziening die heel veel energie vraagt en bied dan ook de mogelijkheid 

binnen andere gemeentes in Nederland om te voorkomen dat ook hier dezelfde fout gemaakt wordt. 

 

Laten we leren van de fouten en de informatie ter verduurzaming van bestaande zwembaden 

gebruiken en bij de aanbesteding en ontwerp van nieuwe zwembaden volledig te gaan voor 

duurzaam.  

  

Ik heb ter illustratie een presentatie gemaakt waarin voorbeelden vermeld worden van zwembaden die 

volledig CO2 duurzaam zijn (incl. referentie materiaal) 

 

Deze zwembaden waren zoals te lezen al realiseerbaar in 2012.  

Het laat dus zien dat, ondanks de impressie van biomassa voorstanders (info avond Gemeente Amersfoort 20 

feb 2018), het wel degelijk mogelijk 

is om zonder stook op hout (biomassa) duurzaam te kunnen zijn qua energievoorziening. 

  

Er zijn technische mogelijkheden om het zwembad verder te verduurzamen en te voorkomen dat we biomassa 

(hout) gaan gebruiken. 

 

Daar vestig ik dan ook uw aandacht op.  

 



Slide 1 Titel: Voorbeelden van CO2 Neutrale zwembaden  en initiatieven, mogelijkheden  van 

verduurzaming…De gemeente Amersfoort is nu aan zet. 

Slide 2 - Duurste zwembad van Nederland (2012) 

Slide 3 - Eenzwembad CO2 vrij maken kan altijd (7 feb 2015) & zwembad de geusselt, limburg - volkomen op 

aardwarmte/ elektrisch, gebouwd volgens de cradle to cradle techniek. 

Slide 4 - Zwembad wekt warmte en electriciteit op met daglicht (22 Jan 2018) & BEL-zwembad wordt CO2 

neutraal (9 Feb 2015) 

Slide 5 - Hofbad te Den Haag (Oplevering 17 Aug 2012) 

Slide 6 - Zwembad de vrolijkheid in Zwolle (18 Oct 2012) 

Slide 7 - Duurzaam Windesheimbad in Zwolle (Oplevering jan 2014) 

Slide 8 - Stimular de werkplaats voor duurzaam ondernemen (Zie onder Resultaat - Waarmee besparen 

zwembaden ?) 

Slide 9 - Referenties tav duurzame zwembaden & duurzaam bouwen 

  

Zie bijlage 3.Zwembad-duurzaam-Amerena-biomassa-onnodig.pdf 

 

De bijlage 6. Biomassa Niet Duurzaam_Voorbeelden_12Feb2018.pdf laat nog eens zien waarom biomassa niet 

duurzaam is. 

 

De bijlage 4. Houtcyclus.jpg laat zien wat cyclus is groei-houtkap-transport-verbranding en wat de negatieve 

consequenties zijn. 

 

Enorme kaalslag dreigt in USA, Canada en de Balkan door de enorme energiehonger van Europa. 

Het is een illusie te denken dat er genoeg resthout voorradig is voor Nederland, daar zijn we snel doorheen. 

  

Hartelijke groeten 



Voorbeelden van 
CO2 Neutrale zwembaden

en initiatieven, mogelijkheden
van verduurzaming…

Amersfoort is aan zet
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Kijk dit voorbeeld beste gemeenteraad,
Het kan dus wel om CO2 neutraal te zijn
máár Amersfoort zei NEE, We gaan over
op biomassa ..

Dus wat gaan we nu doen ?

Zo snel mogelijk “ophouden met die biomasaketel
en de houtstook” …

Nog verder verduurzamen dus van zwembad Amerena..
want het kan..
en het moet..

https://www.bouwwereld.nl/nieuws/duurzaamste-zwembad-van-nederland/ 2



https://www.nd.nl/nieuws/leven/een-zwembad-co2-vrij-maken-kan-altijd.2495446.lynkx https://www.rvo.nl/initiatieven/energiezuiniggebouwd/zwembad-de-geusselt 3



https://www.bouwwereld.nl/nieuws/zwembad-wekt-warmte-en-elektriciteit-op-daglicht/ http://www.e2go.nl/bel-bad-wordt-co2-neutraal/ 4



Lees verder – click hier
http://www.nlingenieurs.nl/projecten/energiezuinig-duurzaam-zwembad-met-internationale-allure-hofbad-den-haag/

https://www.gprsoftware.nl/gpr-specials/projecten-gpr-sporthal-zwembad/
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17-08-2012
Oplevering energiezuinig Hofbad in Den Haag

Op woensdag 15 augustus 2012 is het zwembad ‘Het Hofbad’ in wijk 
Ypenburg opgeleverd. Kenmerkend voor het zwembadcomplex is de
‘CO2-neutrale exploitatie’.

Kenmerkend voor het zwembadcomplex is de ‘CO2-neutrale exploitatie’. 
Het complex, ontworpen door Verhoeven CS Architecten uit Amsterdam, 
omvat behalve het vijftigmeterbad (tribune 500 zitplaatsen) nog drie bassins:
een instructiebad, een recreatiebad en een peuterbad, en een duiktoren 
met een hoogte van vijf meter en vier springplanken.

Om de ambities van de Gemeente Den Haag op het gebied van duurzaam 
bouwen en een CO2-neutrale exploitatie van het zwembad waar te maken, 
heeft DWA een studie gedaan naar enkele duurzame maatregelen.
Tevens heeft DWA een belangrijke rol gespeeld bij het technisch ontwerp 
van de werktuigbouwkundige en elektrotechnische installaties en de 
uitvoeringsbegeleiding. De duurzame maatregelen zorgen voor een reductie 
van de energievraag.

Duurzame maatregelen
De higlights van het duurzame ontwerp zijn onder andere het dikke
isolatiepakket en HR++-glas dat zorgt voor een laag energiegebruik. 
Er is een geoptimaliseerde inbreng van daglicht in combinatie met 
zuinige verlichting toegepast. In diverse ruimten is aanwezigheidsdetectie, 
waardoor verlichting niet onnodig brandt. Overigens is deze verlichting 
uitgevoerd in led en zorgt het tevens voor sfeer- en orientatieverlichting.

Groene daken zorgen voor buffering van regenwater en een beperkte 
compensatie van de verstoorde ecologie. Over een 8 meter brede strook
worden modules van holle elementen onder de dakbedekking aangebracht.
In de elementen wordt tapwater voorverwarmd. 

Om een legionellabesmetting voor te blijven, wordt het tapwater 
naverwarmd tot ruim 70 graden Celsius. Dat gebeurt in een 
warmtewisselaar die is aangesloten op de stadsverwarming. 
Het complex krijgt geen eigen ketels. De warmte uit afvalwater van 
de baden wordt hergebruikt om het bad op te warmen, zonne-energie 
zorgt voor duurzame voorverwarming van douchewater en 
hoogwaardige terugwinning van warmte wordt uit de verschillende 
ventilatiesystemen gehaald.

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met Theo Klok, 
telefoonnummer 088 – 163 53 71.



https://www.gprsoftware.nl/gpr-specials/projecten-gpr-sporthal-zwembad/
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http://www.isoair.nl/Isolatie/userdata/uploads/IenB%2005-2014-Windesheim.pdf
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http://www.kennisbanksportenbewegen.nl/?file=8063&m=1504076793&action=file.download

https://sportengemeenten.nl/producten-diensten/milieubarometer/
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Energiebesparing bestaande bouw
https://www.rvo.nl/initiatieven/overzicht/27703

Database Energiezuinig gebouwd
https://www.rvo.nl/initiatieven/overzicht/27008

Duurzaamste kantoor van Nederland Demontabel
https://www.bouwwereld.nl/nieuws/duurzaamste-kantoor-nederland-demontabel/

Innovatiehubs
https://www.rvo.nl/onderwerpen/innovatief-ondernemen/valorisatie/overzicht-12-regionale-samenwerkingsverbanden

Zwembaden en Klimaatneutraal ondernemen
https://www.kenniscentrumsport.nl/publicatie/?zwembaden-en-klimaatneutraal-ondernemen&kb_id=22800

Energiezuinig zwembad – Bouwbesluit vraagt erom
https://www.thermostar.nl/energiezuinig-zwembad/

Referenties:
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Stoken op Biomassa met hout is niet duurzaam

Waarom dan niet ?

Omdat de keuzes die gemaakt zijn POLITIEKE keuzes zijn en geen TECHNISCHE 
keuzes

Omdat het past in het duurzaamheidsakkoord en gebaseerd is op Europese 
Rekenregels en niet op Technische Argumentatie

Lees dus verder

Amerena



Bron: BNR Duurzaamheid - Wesley Schouwenaars woensdag 1 november 2017 
https://www.bnr.nl/nieuws/duurzaamheid/10332290/stoken-op-biomassa-is-niet-duurzaam

De kolencentrale in Geertruidenberg stookt vanaf vandaag voor een deel op houtpellets, kleine brokjes 
geperst zaagsel, ook wel biomassa genoemd. Dat klinkt als een duurzame oplossing, maar dat is 
onterecht, zegt Louise Vet van het NIOO-KNAW.

Vet: 'Het is helemaal niet duurzaam'
'Het is helemaal niet duurzaam', zegt Vet, directeur van het Nederlands Instituut voor Ecologie (NIOO-
KNAW). 'We geloofden voorheen dat als het een hernieuwbare bron is, het duurzaam is. Inmiddels weten 
we dat als je hout verbrand, je verschrikkelijk veel CO2 produceert. Meer nog dan wanneer je kolen 
verbrandt.' Volgens Vet hebben we het idee dat de bomen en planten de uitgestootte CO2 wel weer 
opnemen, terwijl je het beter kunt laten zitten, dan dat je het gaat verbranden.

In hoog tempo bijplanten
De veronderstelling dat de CO2 gemakkelijk weer door de natuur wordt opgenomen geldt alleen wanneer 
er 'heel erg veel extra aanwas van bossen is', legt Vet uit. 'Dan heb je een netto opname van CO2. We 
weten dat heel veel hout dat wij in onze kolencentrales verbranden niet alleen maar zaagsel of resthout 
is. Dat komt uit bossen uit Noord-Amerika. Dat is met alle energiekosten helemaal daarvandaan hier 
naartoe gehaald.’

Géén kolencentrales
Wat Vet betreft is er slechts één oplossing die wel werkt. 'Ik denk dat er maar één oplossing is en dat is 
dat we niet meer met kolencentrales werken. We moeten zon en wind gebruiken voor allerlei 
toepassingen. Dat is écht duurzame energie.'

'Stoken op biomassa is niet duurzaam'

https://www.bnr.nl/auteur/wesleyschouwenaars
https://www.bnr.nl/nieuws/duurzaamheid/10332290/stoken-op-biomassa-is-niet-duurzaam


Hout verstoken in kolencentrales leidt juist tot méér broeikasgas -
‘Klimaat heeft geen tijd meer voor biomassa’

Op korte termijn wordt met het verstoken van hout juist meer broeikasgas CO2 geproduceerd 
dan via kolen of gas. De voordelen op lange termijn komen te laat voor de snelle maatregelen 
die nodig zijn om klimaatverandering te keren.

Bij hele bomen kan het honderden jaren duren voordat deze cirkel rond is, en zelfs bij snoei- en 
afvalhout loopt de compensatietermijn op tot dertig jaar. Die extra tijd is er niet, zeggen 
deskundigen waaronder Pier Vellinga, klimaathoogleraar aan de Wageningen Universiteit.

BEZWAREN
De milieubeweging heeft al langer bezwaren tegen het gebruik van bomen en planten voor 
energieopwekking. Dat zou kunnen leiden tot ontbossing, de afname van dier- en plantsoorten 
en concurrentie met voedselproductie. De massale inzet van biomassa in kolencentrales was 
een moeizaam compromis in het Energieakkoord van 2013 waar overheid, bedrijven en 
milieuclubs gezamenlijk voor tekenden. Het argument ‘geen tijd’ speelde in die discussie geen 
belangrijke rol.

Ook Alex Mason, energie- en klimaatexpert bij de Brusselse afdeling van het Wereld Natuur 
Fonds (WNF) benadrukt dat nú alle middelen moeten worden ingezet om de opwarming van de 
aarde onder de anderhalve graad te houden. ‘Het is cruciaal dat we binnen vijf tot tien jaar 
minder CO2 uitstoten.’

Bron: Investico DOOR DAPHNÉ DUPONT-NIVET / EMIEL WOUTERSEN 22-11-17
https://www.platform-investico.nl/artikel/hout-verstoken-kolencentrales-leidt-juist-tot-meer-broeikasgas/

https://www.platform-investico.nl/personen/daphne-dupont-nivet/
https://www.platform-investico.nl/personen/emiel-woutersen/
https://www.platform-investico.nl/artikel/hout-verstoken-kolencentrales-leidt-juist-tot-meer-broeikasgas/


‘Bij “bio” denkt iedereen meteen dat het goed zit’

Energiecentrale ‘de Amer’ wordt ‘vergroend’. Vanaf deze maand moet bijna een 
derde van alle elektriciteit in de kolencentrale uit hout worden opgewekt. Het 
doel is helder, zegt Van Dorp, projectleider biomassa bij energiebedrijf RWE: 
minder broeikasgas. ‘Het verminderen van onze CO2-emissies is de belangrijkste 
reden om deze veranderingen in gang te zetten.’ Zijn stem galmt door een van de 
vier nu nog lege biomassasilo’s, elk acht verdiepingen hoog. 

RWE experimenteerde in Geertruidenberg al eerder met het bijstoken van 
‘houtpellets’, zoals de geperste houtkorrels worden genoemd. Maar nu het bedrijf 
in de afgelopen twee jaar 2,6 miljard euro aan subsidies voor duurzame energie 
binnenhaalde, gaan ze echt aan de slag.

Op korte termijn is hout juist slechter voor het klimaat en op de lange termijn 
komt de oplossing waarschijnlijk te laat. Tegen de tijd dat de CO2-winst van de 
biomassa in kolencentrales wordt gerealiseerd, zal het klimaat al te veel zijn 
veranderd om daar nog van te profiteren.

Daar komt bij dat hout helemaal geen efficiënte brandstof is. Om dezelfde 
hoeveelheid energie op te wekken, komt er bij het verbranden van hout ongeveer 
15 procent meer CO2 vrij dan bij het verbranden van kolen en zelfs zo’n 95 
procent meer dan bij gas. Voordat biomassa überhaupt CO2-winst maakt 
vergeleken met fossiele brandstoffen moeten nieuwe bomen die extra uitstoot 
dus ook nog opnemen.

‘Voor!? Tegen? Onthouding?’ Tientallen handen vliegen de lucht in. De 
Milieucommissie van het Europees Parlement in Brussel stemde in juli 
over de nieuwe koolstofwetgeving. In de hokjes aan de rand van de 
halfronde zaal struikelen vertalers bijna over hun tong om de stemronde 
bij te benen. Hier worden de Europese doelstellingen voor duurzame 
energie opgesteld en bepaalt Europa de rekenregels voor de CO2-uitstoot 
van bossen.

‘Dit gevecht hebben we eigenlijk al verloren’, zegt europarlementariër
voor GroenLinks en dossierhouder duurzame energie Bas Eickhout
later in Den Haag. 
Biomassa blijft geboekstaafd als CO2-neutraal, stelt hij, ook binnen 
de nieuwe regels. De veronderstelling is nog steeds dat de boekhouding 
wereldwijd klopt, ook al is dat een fabeltje. 
Zo zouden landen als de Verenigde Staten en Canada, die het overgrote 
deel van biomassa exporteren, in theorie de CO2-uitstoot van hun 
boskap netjes verrekenen volgens de VN-regels. Maar dat doen ze niet. 

Ze hebben het Kyoto-verdrag immers niet getekend (VS) of geratificeerd 
(Canada). De emissies van al het hout dat deze landen kappen en 
exporteren, tellen simpelweg niet mee in de mondiale koolstofboeken.

Bron: Groen Amsterdammer, door Daphné Dupont-Nivet & Emiel Woutersen 22 november 2017
https://www.groene.nl/artikel/bij-bio-denkt-iedereen-meteen-dat-het-goed-zit

https://www.groene.nl/auteur/daphne-dupont-nivet-emiel-woutersen
https://www.groene.nl/artikel/bij-bio-denkt-iedereen-meteen-dat-het-goed-zit


Hout is grondstof, geen brandstof
Hout moet niet worden ingezet voor energieopwekking. Dit stelden diverse 
deskundigen tijdens een informatiebijeenkomst op 19 oktober 
voor Gelderse Statenleden. Onderwerp van de bijeenkomst was de inzet van 
biomassa in de Gelderse energievoorziening. 
Hout dient juist hoogwaardig te worden toegepast, opdat CO2 ook echt wordt 
vastgelegd. 

De deskundigen droegen een aantal argumenten aan tegen laagwaardige 
houtverbranding.
De informatiebijeenkomst in het provinciehuis in Arnhem was een initiatief van 
de provincie Gelderland en de Gelderse Natuur en Milieufederatie.

TWEEMAAL ZOVEEL CO2

Bij houtverbranding komt per opgewekte kilowattuur elektriciteit tweemaal 
zoveel CO2 vrij vergeleken bij energieopwekking met gas. 
Dit komt doordat de koolstof in hout slechter beschikbaar is dan bij gas. Bio-
energie op basis van houtverbranding is daarmee 
niet klimaatneutraal en heeft een negatieve klimaatwinst. Als oplossing stellen 
de deskundigen dat energiebesparing topprioriteit 
heeft en dat andere vormen van duurzame energie dienen te worden 
opgeschaald.

TE WEINIG AANPLANT
Pas na de kap en verbranding van hout worden bomen weer aangeplant (als 
deze al voldoende worden aangeplant). 

Bron: Geplaatst op 27-10-2016 in Nieuws. 
https://www.gnmf.nl/nieuws/hout-is-grondstof-geen-brandstof

Het opnieuw vastleggen van CO2 vindt daardoor pas veel later plaats. Het 
terugvangen van CO2 vindt pas over 25 tot 100 jaar plaats. 
Zo wordt een koolstofschuld opgebouwd. Er dient dus eerst heel veel hout te 
worden aangeplant. 
Over tientallen jaren zou dan pas met beleid mogen worden gekapt.

TE WEINIG HOUT
Sowieso is er te weinig energiehout om in de vraag te voorzien. Om aan de 
doelstelling van het landelijke Energieakkoord in 2020 te voldoen 
is ca 10 miljoen ton energiehout per jaar nodig. 90% van het energiehout 
dient geïmporteerd te worden. 
Dé voorraadschuur van energiehout (het zuid oosten van de VS) levert 
jaarlijks 20 tot 30 miljoen ton energiepellets. 
Een twee tot drietal kleine landen (zoals Nederland) zouden daarmee in hun 
vraag (tot 2020) kunnen voorzien. 
De druk om buiten deze bossen hout te kappen wordt daarmee ook groter. 
Daarbij zullen ook oerbossen worden gekapt en worden omgezet in 
houtakkers.

VERLIES BIODIVERSIETEIT
Door het oogsten van top- en takhout uit Nederlandse bossen ontstaat er 
een nutriëntentekort in de bossen. De helft van alle biodiversiteit in ons bos
is direct gebonden aan dood hout en organisch materiaal.
De deskundige op het gebied van duurzaam bosbeheer raadt deze oogst af en 
daarbij ook de subsidie op hout voor de energieopwekking.

https://www.gnmf.nl/nieuws/hout-is-grondstof-geen-brandstof


Voor Huishoudens en 
Grotere Afnemers van energie




